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Moren dos homes 
sense llar: Arrels demana
“solucions definitives”
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Cocaïna a la metròpoli:
una realitat fora del focus

EL FORT PIENC pàg 18

La reforma de l’edifici malalt
de la Diagonal es fa esperar

Aprovada la nova regulació de la restauració i l’oci nocturn pàg 3

Serà suficient?

Nou xoc entre comuns i PSC
per la ronda Sant Antoni
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HABITATGE pàg 10

El consistori compra
dos blocs de pisos
a la futura superilla

DRETA DE L’EIXAMPLE pàg 14
L’Associació de Veïns, amb Jaume
Artigues al capdavant, denuncia
l’augment dels pisos de luxe al barri
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L’Eixample ja té el seu Pla d’usos.
Semblava impossible, però final-
ment hi va haver acord per donar
llum verda a la nova normativa
que ha de regular activitats eco-
nòmiques com la restauració, l’o-
ci nocturn o els supermercats 24
hores al districte. El Pla es va
aprovar divendres passat en un ple
extraordinari que va posar fi a una
complicada cursa d’obstacles, du-
rant la qual s’ha evidenciat enca-
ra més l’enfrontament entre socis
de govern. Després de moltes ne-
gociacions, hi van votar a favor
BComú, PSC i ERC, Junts s’hi va
abstenir i la resta (PP, Cs, Valents
i la regidora no adscrita) hi van vo-
tar en contra.
En les últimes setmanes se

n’ha parlat molt, del Pla d’usos,
però ha estat més pel guirigall po-
lític que ha generat que no pas pel
seu contingut. I és precisament
això, el contingut, el que de veri-
tat interessa als veïns.

PER QUÈ CAL UN PLA D’USOS?
Per entendre la necessitat d’ela-
borar un Pla d’usos per a l’Ei-
xample, cal recordar que es trac-
ta del districte amb més establi-
ments comercials de la ciutat. En
són un total de 14.000, dels quals
el 30% són locals dedicats a la res-
tauració, l’alimentació i l’oci noc-
turn. Tenint en compte aquestes
xifres, l’Ajuntament defensa que
el nou Pla “vol limitar la saturació
d’aquests establiments, especial-
ment en carrers pacificats i en vies
de pacificació; promoure la di-
versificació comercial i evitar la
gentrificació i l’especulació”.

QUÈ IMPLICA EL NOU PLA?
La flamant normativa aprovada fa
menys d’una setmana “limitarà la

presència de bars i restaurants,
discoteques, botigues d’alimenta-
ció amb degustació, supermercats
petits i botigues amb horaris es-
pecials que obren fins a la nit”, tal
com detalla el consistori. Hi hau-
rà, però, dues regulacions dife-
rents. Una, la més estricta, s’apli-
carà als carrers ja pacificats o que
estiguin en procés de ser pacificats.
L’altra, més laxa, s’aplicarà a la res-
ta de carrers del districte.
Així, la regulació més restric-

tiva limitarà els establiments citats
–de restauració, d’oci nocturn,
d’autoservei, de conveniència, d’a-
liments i de degustació– a un
màxim de cinc en un radi de cin-
quanta metres. En un radi de
cent metres, el màxim serà de di-
vuit. A més, hi haurà d’haver una
distància lineal mínima de 25
metres entre els establiments d’a-
questa tipologia.
Pel que fa a la normativa me-

nys dura, limitarà els establiments

d’aquest tipus a un màxim de
vint en un radi de cent metres.

ON SERÀ MÉS RESTRICTIU?
La normativa més “estricta” que
contempla el nou Pla d’usos s’a-
plicarà al carrer Enric Grana-
dos, al passeig de Sant Joan, a l’a-
vinguda Mistral, al carrer Ribes,
l’avinguda Gaudí i el carrer Car-
tagena, tots ells ja pacificats.
També als carrers “en vies de pa-
cificació”, com els futurs eixos
verds de la superilla de l’Eixam-
ple –Consell de Cent, Girona,
Rocafort i Comte Borrell– i altres
també en aquest procés, entre els
quals hi ha Tamarit, Parlament i
Aldana. De la mateixa manera,
s’aplicarà en els carrers es paci-
fiquin en el futur.
El cas de Sant Antoni, que ja

tenia el seu propi Pla d’usos des del
2018, ha estat el que ha generat
més disputa. És per això que, fi-
nalment i a instàncies d’ERC i

Junts, el document aprovat preveu
la creació d’un grup de treball
format per veïns i comerciants del
barri, així com pels grups muni-
cipals, per fer un seguiment del Pla
i revisar-lo d’aquí a un any.

COM S’HA ARRIBAT FINS AQUÍ?
Per acabar, una mica de cronolo-
gia. El passat 12 de gener, BComú
i PSC presentaven conjuntament
una proposta de Pla d’usos per a
l’Eixample. Reconeixien aleshores
que l’acord no havia estat fàcil,
però celebraven haver consensu-
at un Pla “equilibrat”, en paraules
de la tercera tinenta d’alcaldia, la
socialista Laia Bonet. Només cinc
dies després, però, el PSC se’n des-
marcava, votant-hi en contra a la
Comissió d’Urbanisme de l’Ajun-
tament. Començava el serial.
L’argument socialista respec-

te al canvi de parer va ser que, se-
gons ells, l’aplicació de la regula-
ció més estricta havia passat d’on-

ze a 37 carrers. Uns dies més
tard, la tinenta d’alcaldia d’Urba-
nisme, Janet Sanz, va anunciar
que alliberava tres carrers d’a-
questa normativa més dura: Bai-
lèn, Bruc i Roger de Llúria. Ho feia
obeint el neguit de l’associació de
comerciants Coreixample, però
no servia per convèncer el PSC.
La manca de consens va fer

que el Pla es retirés a última hora
de l’ordre del dia del ple ordinari
del 27 de gener, quan la sessió ja
havia començat. Durant la set-
mana següent, ERC va proposar
afegir una disposició addicional
per revisar el Pla d’usos de Sant
Antoni d’aquí a un any. Això va
permetre l’acostament de postu-
res entre republicans, socialistes i
comuns. A aquest canvi, s’hi va afe-
gir la proposta de Junts de crear un
grup de treball per al mateix bar-
ri. Tot plegat va fer possible que el
Pla d’usos de l’Eixample s’aprovés
el dia 3 en un ple extraordinari.

‘Habemus’ Pla d’usos
» L’Eixample ja té un Pla d’usos per regular bars, restaurants, discoteques i altres establiments
» La regulació serà més estricta als carrers ja pacificats o que es troben en procés de pacificació

El ple extraordinari del 3 de febrer, en el qual es va aprovar el Pla d’usos de l’Eixample. Foto: Norma Vidal/ACN

Anna Utiel
L’EIXAMPLE
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NLes millors
perles

Els nous trens de Renfe per al nord de la península no caben
als túnels. Un error de càlcul ha portat a aquesta absurda

situació, que ha afectat especialment Cantàbria i que ja ha
provocat dos cessaments. Havia de ser Renfe.

Un robatori per valor de 80.000 euros a Sevilla. Us
imagineu de què pot ser? Efectivament, de joguines

sexuals. En concret, set vibradors caríssims que estaven
fets d’or i d’acer i que valien entre 2.000 i 17.000 euros.

Un cartell de festival amb Rosalía, C. Tangana i Bad Gyal.
Seria molt difícil i car d’aconseguir el 2023, però el 2017 era

el cartell del Festival Acústica. El completaven, atenció, Jair
Domínguez i Buhos. Ho ha recuperat Jordi Garrigós a Twitter. 

Havien de pujar a l’avió i els van dir que el bitllet del
bebè també s’havia de pagar. La solució: deixar el

nadó al taulell de facturació. Va passar en un vol de Ryanair
a l’aeroport de Tel-Aviv, on els pares van ser detinguts.

LA FOTOUnited Nations Humanitarian

La lupa

Si hi ha un debat que monopolitzarà part de la
campanya de les eleccions municipals a Bar-
celona, aquest és sens dubte el de les superi-
lles. No pel projecte en si mateix, sinó pel de-

bat de fons que l’acompanya: el de l’espai públic i de
les implicacions de les polítiques de millora urbana
en la vida de les veïnes. I, tot i que pot semblar sen-
zill, no ho és pas.
La definició de l’espai públic va per barris. Per a

una gran part dels urbanistes i arquitectes, l’espai pú-
blic és un espai buit entre edificis que convé reom-
plir. A l’altre extrem, antropòlegs com Manuel Del-
gado posen en dubte l’existència del concepte “espai
públic” i en critiquen la noció de lloc amable i gairebé
perfecte. Així i tot, podríem definir-lo com totes aque-
lles zones exteriors urbanes on es manifesten les con-
tradiccions de la ciutat i les múltiples relacions i re-
alitats que hi conviuen.
Si fem una mirada enrere, veurem com l’espai pú-

blic ha estat utilitzat sistemàticament com un arte-
facte ideològic, una escenificació d’unes preten-
sions polítiques de moralitat i d’ètica. Per això, a mol-
tes ciutats aquest espai públic s’ha transformat ra-
dicalment en les darreres dècades. Canvis que han

pretès normativitzar les activitats i les relacions que
s’hi duen a terme.
Per exemple, a Barcelona, a moltes places ja no s’hi

pot jugar a pilota o seure a terra, i a les persones sen-
se sostre se’ls dificulta dormir en bancs o al carrer. Al-
hora, el consum de begudes només és possible a les
terrasses dels bars. Aquesta disciplinització de l’es-
pai públic, regulada per ordenances com la de civis-
me, també s’aplica a qualsevol mostra reivindicativa,
on pancartes, cartells o grafits que trenquin amb els
valors oficials són retirats o esborrats.
És en aquesta ciutat aparador orientada al turisme

on el projecte de les superilles neix amb una idea que
comparteixo plenament: alliberar l’espai públic ocupat
pel vehicle privat i crear espais que garanteixin el que
David Harvey defineix com el dret a la ciutat. Així i tot,
per com han estat dissenyades i executades, les supe-
rilles no fan més que contribuir a incrementar l’esquerda
social i les desigualtats a Barcelona.
La realitat és que les superilles s’han posat a pro-

va en barris on predominen les rendes mitjanes i amb
més possibilitats d’aprofitar aquesta mena de millo-
res urbanes, el que ha deixat de banda els barris de
classes populars molt més necessitats d’espai públic

de qualitat. Tot i que les superilles haurien de ser un
element de redistribució de la riquesa, han acabat eri-
gint-se en una política de millora urbana orientada no-
més a una població benestant.
Paral·lelament, als barris on s’han aplicat, com Sant

Antoni, no s’ha avaluat i considerat prou com les mi-
llores urbanes podien amplificar les dinàmiques de
gentrificació, d’increment del preu de l’habitatge i de
proliferació de pisos turístics i de bars. Al capdavall,
els grans beneficiats de les superilles són els grans te-
nidors de la ciutat i no el veïnat. I encara menys les
classes populars, les quals viuen processos d’expul-
sió de casa seva com, per exemple, les veïnes de la Casa
Orsola, a l’Esquerra de l’Eixample.
Crec que l’error és creure que les superilles, pel sol

fet de fer-les, solucionen màgicament els problemes
d’espai públic i de mobilitat que, des de fa anys, ar-
rossega la ciutat. Reduir a la mínima expressió el cot-
xe i ampliar el verd urbà és un pas important. No obs-
tant això, no podem deslligar les millores a l’espai pú-
blic de la realitat social i de l’habitatge. Fer-ho ens por-
ta a un escenari en el qual només la població de ren-
des mitjanes i altes podran viure a Barcelona. I
aquesta no hauria de ser la ciutat que volem.
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per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

Superilles i desigualtats
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Troben morta una persona 
sense llar a l’Eixample1

2
El Pla d’usos de l’Eixample supera 
la cursa d’obstacles i rep llum verda

El viatge de Di Bernardini

El comerç de l’avinguda Gaudí 
espera una reforma ambiciosa

La futura ronda Sant Antoni conservarà 
el bus i guanyarà una nova plaça

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

L’Ajuntament ha anunciat 
la compra de dos blocs de pisos

de la futura superilla de
l’Eixample per fer-hi habitatge
de lloguer social i assequible. 
Es tracta de dos edificis de

l’Esquerra de l’Eixample, situats
a Consell de Cent i a Villarroel. 

pàgina 10Ajuntament

L’Associació de Veïns de la Dreta
de l’Eixample ha presentat

l’informe L’habitatge de luxe a la
Dreta de l’Eixample, un estudi
que va començar el 2016 i va
acabar el 2022 i que ha permès

posar xifres a un fenomen
alarmant i creixent al barri. 

pàgina 14AV Dreta

L’edifici malalt del número 233
de l’avinguda Diagonal,

propietat de la Diputació de
Barcelona, continuarà en desús

uns quants anys més. 
Fins al 2024 no començarà 
la rehabilitació i no estarà
disponible fins al 2027. 

pàgina 18Diputació

Safata d’entrada

Per a algú que ha viscut tota
la vida a l’Esquerra de
l’Eixample i recorda una

infantesa envoltada de cotxes, la
idea de tenir 4 places a l’Eixam-
ple i carrers plens d’arbres can-
via el mapa mental que teníem
fins ara. La superilla a l’Eixam-
ple, la pacificació dels carrers
Consell de Cent, Rocafort, Bor-
rell i Girona, està sent un dels
grans temes d’aquest mandat. És
la gran transformació que es
coneix al districte, però el que
s’està fent va molt més enllà de
l’urbanisme: s’està canviant de
forma estructural el districte.
Històricament, l’Eixample s’ha-
via caracteritzat per l’absència de
serveis públics. Habitatge públic
inexistent, foment de l’educació
concertada, del transport privat
i de la salut privada. Podríem dir
que érem el paradigma de la
Catalunya convergent. L’acció
pública estava absent de l’Ei-
xample, però això va començar
a canviar el 2015.
Quan Barcelona en Comú

vam arribar a l’alcaldia el 2015,
només hi havia 38 habitatges pú-
blics de lloguer social en tot el

districte. Ara, 8 anys després,
amb els projectes que tenim en
marxa s’arribarà als 539. L’ha-
bitatge públic s’haurà multi-
plicat per 14 en tan sols 8
anys. En un districte amb
250.000 habitants, segueix
sent un número irrisori, però
s’ha revertit la tendència. Ja no
hi ha 38 famílies vivint de llo-
guer social, en són 539. 
Quan Barcelona en Comú

vam arribar a l’alcaldia el 2015,
l’Eixample només tenia un
37% dels infants de P3 a l’es-
cola pública. L’any 2022, vam
superar el 50%. La meitat d’in-
fants del districte anant a l’es-
cola pública! Això canvia la for-
ma d’entendre i relacionar-se
amb el barri. L’augment de
demanda d’escola pública no
ha passat perquè sí: ha passat
perquè s’ha augmentat l’ofer-
ta. Des del 2015, al districte hi
ha 12 centres públics més.

Això són 780 noves places pú-
bliques de 0 a 16 anys.
En un districte amb molt

poc marge per a la construcció
(no tenim solars lliures), l’aug-
ment de centres públics i d’ha-
bitatge públic ha vingut d’una
innovació en polítiques pú-
bliques. Això significa despla-
çar habitatge privat i escoles
concertades a la propietat pú-
blica: 4 escoles concertades
han passat a públiques i 160
pisos han passat d’estar en
mans privades a estar en mans
de l’Ajuntament. Això no ha-
via passat mai abans.
Hem començat un canvi

de tendència. Ara toca apro-
fundir, passar d’un districte
privatitzat, amb pocs serveis
públics i amb un espai públic
dedicat al cotxe, a un districte
on es promogui la redistribució,
la presència dels serveis públics
i una vida més col·lectiva.
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Un canvi de paradigma
per Alícia Puig (Barcelona En Comú)

A les xarxes

@q_u_i_m_: Aquesta llevantada [...] ar-
riba a tot arreu, especialment on més falta
feia, i quasi de regal, atès que el febrer és
un mes força sec. Benvinguda!

@agenciaacn: Junts anuncia que presen-
tarà una esmena a la totalitat als pressu-
postos de la Generalitat per haver “triat la
confortabilitat autonòmica”.

#EsmenaALaTotalitat

@Carles_Porta: Ha mort Josep Maria Espi-
nàs, l’escriptor més senzill i més gran que he
tingut el plaer de llegir. Em va ensenyar que
simplicitat i humilitat eren enormes valors.

#MorEspinàs #TemporalDePluja
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L’àrea metropolitana bar-celonina és una realitat
menystinguda informa-

tivament com a entitat geogràfi-
ca, política i social, i el diari me-
tropolità Línia vol fer-la visible,
a més d’enfortir el sentiment de
pertinença a aquesta comunitat.
És per això que, sumant es-

forços amb Espai Línia, el dia-
ri del Grup Comunicació 21 im-
pulsa un cicle de conferències
que, amb el títol de La ciutat
metropolitana: progrés i futur,
pretén ser un espai per a la
conversa metropolitana sere-
na i responsable. Un marc de
diàleg constant i constructiu
que contribueixi a combatre
l’excepcionalitat que suposa l’a-
bandonament informatiu d’una
realitat tangible com la metrò-
poli barcelonina.
És en aquest context que

s’emmarca la conversa amb el
candidat d’ERC a l’alcaldia de
Barcelona, Ernest Maragall, que
tindrà lloc dimecres 15 de febrer
a les 18:00h a Espai Línia (car-
rer Girona 52, Barcelona).
L’entrada és lliure i oberta a
qualsevol persona que estigui
interessada en el debat metro-

polità, i hi haurà torn obert de
preguntes al final. La conferèn-
cia serà en format conversa amb
un periodista del diari Línia i ver-
sarà sobre els principals reptes
que afronta el territori, vistos, en
aquest cas, des de la identitat lo-
cal de la capital barcelonina,
però amb el prisma global de l’à-
rea metropolitana.
El cicle de conferències va

estrenar l’any amb Jaume Coll-
boni, candidat del PSC a l’alcal-
dia de Barcelona, el 16 de gener,
i amb Antonio Balmón, alcalde de
Cornellà i vicepresident executiu
de l’AMB, el 18 de gener.

Ernest Maragall, retratat pel Línia. Foto: Juan Cabré

Conversa amb Ernest Maragall
» Espai Línia acollirà dimecres 15 de febrer a les 18:00h una conferència del candidat d’ERC
» L’acte s’emmarca en el cicle La ciutat metropolitana: progrés i futur que organitza el Línia

UN ESPAI OBERT
A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat. El local, de 368
metres quadrats, està obert
a tothom. A més d’exposi-
cions de gran format, acull
conferències i debats, i posa
a disposició d’entitats i d’or-
ganitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

Espai Línia, la Casa dels Barris
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Objectiu: fer fora les motos
de les voreres i els eixos verds
MOBILITAT4Els eixos verds que
formaran la futura superilla de
l’Eixample comencen a prendre
forma. En alguns trams ja pacifi-
cats s’han pogut veure últimament
motos aparcades, una imatge que
l’Ajuntament no vol que es pro-
dueixi. Per això ha posat en mar-
xa una campanya informativa
per donar a conèixer als conduc-
tors de motocicletes i ciclomotors
la normativa sobre estaciona-
ment a la superilla. Un cop hagi
acabat aquesta campanya (que es
desplegarà a Consell de Cent, Ro-
cafort, Comte Borrell i Girona), la

Guàrdia Urbana començarà a avi-
sar els infractors i, posteriorment,
arribarà l’hora de les sancions.

‘RECUPEREM LES VORERES’
Sota el lema Recuperem les vo-
reres, una quarantena d’entitats
–entre les quals n’hi ha diverses
del districte, com Eixample Res-
pira– han signat un manifest per
fer fora les motos mal aparcades
de les voreres. “A la ciutat hi ha
diàriament 90.000 motos i ci-
clomotors estacionant a les vo-
reres” sense complir la norma-
tiva municipal, denuncien.

HABITATGE4L’Ajuntament ha
comprat dos blocs de pisos a la
superilla de l’Eixample per fer-
hi habitatge de lloguer públic. La
compra i la rehabilitació dels dos
immobles suposen una inversió
de 7,8 milions d’euros, tal com va
anunciar l’alcaldessa Ada Colau
dimecres passat a la trobada
anual que organitza el Col·legi de
Periodistes de Catalunya.
Per adquirir aquestes fin-

ques, situades als carrers de
Consell de Cent i Villarroel, a l’Es-
querra de l’Eixample, el consis-
tori ha exercit un cop més el dret
de tanteig i retracte, segons el
qual l’Ajuntament té “dret pre-
ferent d’adquisició en opera-
cions de compravenda”. Els edi-
ficis tenen en total 24 pisos, que
s’incorporen “al parc de lloguer
públic, social i assequible”, tal
com celebra el govern municipal.
El consistori assegura que aques-
ta compra ha servit per aturar
“dues operacions immobiliàries
dirigides a obtenir un rendi-
ment econòmic en lloc de ga-
rantir l’habitatge per als veïns”.

El president de l’Associació
de Veïns de l’Esquerra de l’Ei-
xample, Joan Vey, celebra aques-
ta compra i altres moviments que
ha fet l’Ajuntament en la matei-
xa línia en els darrers anys. D’al-
tra banda, proposa que els baixos
dels edificis adquirits es destinin
a equipaments de barri.
Des de la Xarxa d’Habitatge

de l’Esquerra de l’Eixample com-
parteixen la visió de l’associació
veïnal, alhora que es mostren

preocupats per les conseqüències
que pot tenir la transformació que
està vivint el barri. “En el sistema
capitalista, qualsevol pla urba-
nístic portarà inevitablement a la
gentrificació. L’única manera de
frenar això és organitzar-se”, de-
fensa l’Albert, membre de la xar-
xa. De fet, considera que l’última
compra anunciada pel govern
municipal és fruit, en part, de la
pressió que fan els moviments so-
cials a favor de l’habitatge.

La futura superilla de l’Eixample. Foto: Ajuntament

Dos blocs de pisos de la futura
superilla seran habitatge públic

Motos aparcades a l’eix verd del carrer Girona. Foto: Pol Solà/ACN

Piscina Sant Jordi | La reobertura, a la primavera
La piscina Sant Jordi, tancada des de l’octubre per l’esfondrament de part

del sostre, reobrirà “entre Setmana Santa i juny”, tal com va avançar
el regidor de l’Eixample, Pau Gonzàlez, durant l’última Audiència Pública.
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URBANISME4Una ronda sense
cotxes, amb un tram de carril bus
de baixada, sense carril bici i amb
una nova plaça totalment pacifi-
cada. Aquest és l’avantprojecte
que busca ser el definitiu per a la
ronda Sant Antoni i que va pre-
sentar dilluns la tinenta d’alcaldia
d’Urbanisme, Janet Sanz. La pro-
posta final és fruit d’un procés par-
ticipatiu i inclou demandes d’en-
titats veïnals i comercials. 
24 hores després, i en format

deja-vú respecte del que ja es va
viure fa poc, el PSC anunciava
que no comparteix aquest disse-
ny. En declaracions a l’ACN, Bo-
net afirmava ahir que el projec-
te queda “molt a mitges” perquè,
a parer del seu grup, no atén ne-
cessitats com els usos del carril
bici -en cal, afirma, de pujada i
baixada-, no resol la qüestió del
transport públic ni la necessitat
de zones de càrrega i descàrrega
a la banda del Raval.
Aquest nou xoc entre els dos

partits de govern arriba unes set-
manes després que la cinquante-
na d’entitats aplegades en la Pla-

taforma Propacificació de la Ron-
da Sant Antoni es mostressin
obertes a aprovar el projecte mu-
nicipal, però amb algunes condi-
cions. Entre elles, hi havia l’eli-
minació del carril bici i la conso-
lidació “com a espai lliure per a
vianants” del tram de la ronda en-
tre Villarroel i Casanova, incloent-
hi la plaça del Pes de la Palla. To-
tes dues han estat recollides. Pel
que fa a la segona petició, la pro-
posta definitiva preveu la creació
d’una “gran plaça” al tram de la
ronda que hi ha entre Villarroel i
Floridablanca, que s’unirà a l’ac-
tual plaça del Pes de la Palla. Els

punts de càrrega i descàrrega
previstos inicialment se situaran
als extrems de la nova plaça. 
D’altra banda, l’avantprojec-

te manté el carril bus de baixada
entre Villarroel i Comte d’Urgell,
una de les cessions que van anun-
ciar les entitats favorables a la pa-
cificació total en la seva última
roda de premsa. 
A l’altra cara de la moneda hi

ha la Plataforma d’Afectats per la
Llosa de Sant Antoni. “Ens sentim
enganyats”, diuen des d’aquesta
entitat. Acusen Sanz d’actuar
“amb unilateralitat” i de no es-
coltar les seves propostes. 

Una imatge virtual de l’avantprojecte municipal per a la ronda. Foto: Ajuntament

Ronda Sant Antoni: nou disseny
i nou xoc entre comuns i PSC

Centre LGTBI | S’inaugura l’exposició ‘Entranyes’ 
El Centre LGTBI de Barcelona (Comte Borrell, 22) acull des d’aquest

dilluns i fins al 29 d’abril l’exposició Entranyes, que aplega l’obra d’onze
artistes i activistes i convida a “trencar amb les estructures binàries”.

Quarta jornada de talls de
trànsit de la Revolta Escolar

URBANISME4La Revolta Esco-
lar, el moviment format per as-
sociacions de famílies que ex-
igeix una major pacificació i se-
guretat als entorns escolars, va
tornar a l’acció el 3 de febrer amb
la quarta jornada de talls de
trànsit del curs 2022-2023. Són
molts els talls que es van produir
arreu de la ciutat i en el cas de
Sant Antoni va ser l’escola Fer-
rant Sunyer, al carrer Viladomat. 
Així doncs, el centre es va afe-

gir a les protestes que es fan el
primer divendres de cada mes i
que aquest curs són temàtiques

per a cada dia. La temàtica de la
protesta del divendres passat
va ser la contaminació acústica
i el soroll en els entorns escolars.
La Revolta Escolar exigeix, en

aquest sentit, que hi hagi menys
contaminació ambiental, menys
soroll i més seguretat als en-
torns escolars a través de la re-
dacció del trànsit de cotxes i mo-
tos. I és que, segons expliquen en
un comunicat, el trànsit és la
causa del 80% del soroll que
percebem al llarg del dia i el so-
roll és el segon factor ambiental
que més impacta a la salut.

Una de les protestes de la Revolta Escolar. Foto: Revolta Escolar
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El dia que els investigadors
van analitzar dotze lava-
bos del Parlament brità-
nic, es van trobar una

sorpresa. En onze –entre els quals
un de proper al despatx del primer
ministre d’aleshores, Boris John-
son– hi havia traces de cocaïna.
També es van trobar rastres d’a-
questa substància prohibida als la-
vabos que feien servir els perio-
distes. La investigació, publicada a
finals del 2021 pel diari The Sun-
day Times, va posar en evidència
una realitat que feia temps que se
sabia als passadissos de Wes-
tminster: la cocaïna és una droga
d’ús comú a la política. Alhora,
aquell descobriment va obligar el
president de la cambra, Lindsay
Hoyle, a posar-se en contacte amb
la policia metropolitana de Londres
perquè iniciés una investigació. 
Els fets, que van avergonyir la

política britànica, també són una
mostra de com funciona el con-
sum de la cocaïna, i per extensió
el seu comerç, i la manera com les
autoritats persegueixen la seva dis-
tribució. A diferència d’altres
substàncies associades a la mar-
ginalitat, com podrien ser l’hero-
ïna o la metamfetamina, als països
rics aquesta droga té a veure amb
les altes esferes. Segons explica
Mireia Ventura, de l’ONG dedi-
cada a l’anàlisi química de drogues
Energy Control, “la cocaïna es
relaciona amb les classes socials al-
tes”. “No és com l’speed,que pro-
dueix un efecte similar però val 20
euros el gram, sinó que és cara i no
tothom pot comprar-la”, afegeix.
En la mateixa línia s’expressa l’a-
gent i portaveu del sindicat dels
Mossos d’Esquadra USPAC Albert
Palacios quan diu que els consu-
midors d’aquest producte poden
ser “jutges, advocats, empresaris...
De fet, tothom”.
A banda, la cocaïna, tot i que

no acostuma a obrir telenotícies ni
a ocupar el debat públic, és una
droga molt present a la nostra so-
cietat. De fet, podem afirmar que
la posició tant de Barcelona com
de la metròpoli en el mercat glo-
bal d’aquesta substància és cabdal.
La regió és una de les capitals
mundials de la cocaïna. 

EPICENTRE CONTINENTAL
L’any 2017, la metròpoli de Bar-
celona es va convertir, per davant
de Zuric i d’Anvers, en la regió eu-
ropea on més cocaïna es consumia.
Així ho va determinar una inves-
tigació de l’European Monitoring
Centre for Drugs and Drug Ad-
diction (EMCDDA), en què s’a-
nalitzava la presència d’aquesta
substància a les aigües residuals de
la depuradora del Baix Llobregat.
L’equipament dona servei a part de
Barcelona i Sant Just i a tot Cor-
nellà, el Prat, Esplugues, l’Hospi-
talet, Sant Joan Despí, Sant Boi i
Santa Coloma de Cervelló. El dia
que més es consumia era dissab-
te i el que menys, dimecres.  
En la darrera anàlisi de

l’EMCDDA, la metròpoli ja no
ocupava la primera posició a la llis-
ta. El 2021, la capital catalana i la
seva rodalia van ser la vuitena re-

gió del continent en consum de co-
caïna i, encara que dimecres con-
tinuava sent el dia en què menys
restes es trobaven a l’aigua, el dia
de més consum era diumenge. Si-
gui com sigui, al territori el seu ús
és molt elevat, i a diferència de cen-
tres empresarials com Zuric, Ba-
silea o Brussel·les, en els quals du-
rant la setmana hi ha un fort con-
sum, a casa nostra la presència de
cocaïna a la depuradora es dispa-
ra el cap de setmana.
“Les persones que arriben al

nostre servei d’anàlisi normal-
ment utilitzen la cocaïna de forma
recreativa”, explica Ventura. “Ve-
iem gent que la pren per jugar al
pòquer o a les cartes en general”,
afegeix. Així, tot i que de vegades
s’associa a les feines estressants, en
el cas de la metròpoli la substàn-
cia està emparentada amb la fes-
ta. “Hi ha qui l’utilitza com un es-
timulant de curta durada per ges-
tionar la part depressora de l’al-
cohol, per això és una droga que
està associada al turisme de bor-

ratxera: permet sortir de nit durant
dies seguits i continuar bevent”, as-
segura Ventura. Aquest fet expli-
caria la davallada del consum de
la substància al territori metro-
polità entre el 2017 i el 2021. Amb
la pandèmia va caure l’arribada de
turistes i, per tant, l’ús de la subs-
tància en el seu vessant festiu.  
Tanmateix, segons l’integrant

d’Energy Control, el turístic no és
l’únic tipus de consum. “La coca-
ïna s’adapta a gairebé tots els
contextos, perquè el seu efecte no

és tan visible com el d’altres dro-
gues. És a dir, pots anar a la feina
si t’has fet una ratlla”, diu per afe-
gir que “és una substància silen-
ciosa”. A més, en paraules de
Ventura, agrada més als homes.
“És una droga que promou la se-
guretat, que et fa sentir gran. Per
això el problema és quan engan-
xa algú amb l’autoestima baixa o
una persona addicta a la feina”,
afirma. En aquest cas, un ús dia-
ri pot derivar en problemes car-
diovasculars greus.

A la regió metropolitana, el consum de cocaïna està associat a la festa més que no pas a les feines estressants. Foto: Mossos d’Esquadra

Barcelona i la seva àrea metropolitana es van convertir l’any 2017 en la primera
regió de tota Europa en presència de cocaïna a les aigües residuals. Avui el territori
ha perdut aquest dubtós honor. Com ha afectat la pandèmia el mercat d’aquesta

substància il·legal? Quin paper té la metròpoli en la distribució continental?

Capital europea de 
la droga silenciosa
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n Des del diari Línia hem intentat
posar-nos en contacte amb un trafi-
cant de cocaïna per entendre com
funciona la distribució d’aquesta
substància. A través de l’aplicació Te-
legram, vam buscar grups que es
ventaven de vendre armes i drogues.
En aquesta xarxa no n’hi ha pocs. Tot i
que no teníem gaires esperances que
l’administrador d’un d’aquests grups
ens respongués, un ho va fer. En un
principi semblava que hi podríem
parlar. “El temps són diners i jo gua-
nyo entre 1.500 i 5.000 euros en 10
minuts; quant pagareu pel meu

temps?”, va deixar-nos anar. “Jo escu-
llo el lloc per a l’entrevista, no vosal-
tres”, va afegir quan vam dir-li que se-
ria una conversa telefònica i que no li
pagaríem res. Finalment, el traficant
va declinar la nostra oferta. 

Segons l'Oficina de Nacions Unides
contra la Droga i el Delicte (UNODC),
des de la pandèmia ha augmentat la
venda de drogues a través de les xar-
xes, però és molt probable que el trafi-
cant amb el qual vam parlar fos un
fanfarró. “Moltes de les operacions
d’aquesta mena es fan amb criptomo-
nedes i és difícil rastrejar-les”, explica
el mosso Albert Palacios, sorprès per
l’actitud del nostre contacte. 

Més enllà d’això, des del diari hem

parlat amb el Dídac, que va iniciar-se
en el consum de cocaïna quan tenia 20
anys i que ara en té més de 40, perquè
ens detalli com compra la droga. “El
contacte d’un camell és molt fàcil d’a-
conseguir sempre que ho facis a través
d’altres persones que consumeixen”,
afirma. “És tan senzill com escriure un
missatge de WhatsApp i dir que vens
de part d’algú”, afirma per afegir que
alguns venedors prefereixen els SMS
per seguretat. Un cop establert el con-
tacte, relata el Dídac, el venedor pre-
gunta “quantes entrades vols” per refe-
rir-se als grams de cocaïna.  “Fa temps,

tenia un camell que em preguntava
quants pantalons volia... És bastant
sospitós que algú a les tres de la mati-
nada et parli de pantalons”, diu rient.
Els venedors prefereixen anar a casa
del consumidor, perquè al carrer hi ha
càmeres. “Res de parcs ni cantonades”,
explica. També venen en cotxe. “Hi pu-
ges, fan una volta, et donen la droga i
et deixen en un altre punt”, relata.  

Tot i que no és habitual, ell ha po-
gut anar al pis d’algun dels seus ve-
nedors de confiança i l’escena està
lluny de les pel·lícules de gàngsters.
“T’obren la porta i veus els seus dos
fills corrent pel saló... Et porten a la
cuina, on tenen un pot de ColaCao i
50 grams de cocaïna a dins”, conclou.  

Així es compra

PER QUÈ LA METRÒPOLI?
L’Estat espanyol és el desè país del
món on més cocaïna hi ha i, per
darrere de Bèlgica i dels Països
Baixos, el tercer d’Europa. Alho-
ra, Barcelona és un dels principals
ports d’entrada d’aquesta droga al
continent. Així ho confirma un es-
tudi de l’Oficina de Nacions Uni-
des contra la Droga i el Delicte
(UNODC), que assegura que, de
cada 100 quilos d’aquesta droga al
món, quasi tres són a l’Estat. És
una xifra notable si tenim en
compte que el 41% de la cocaïna
és a Colòmbia, l’11% als Estats
Units i vora el 6% a l’Equador i al
Brasil, respectivament. 
El professor de Fenomenologia

Criminal Ricardo Magaz alerta
que “Espanya rep droga de tot el
món que s’introdueix per Galícia,
Algesires, València i Barcelona”.  De
fet, durant l’any 2020, segons l’U-
NODC, la policia va confiscar més
de 3.000 quilos de cocaïna a la me-
tròpoli. Sense anar més lluny, el
passat 31 de gener se’n van inter-
venir 1.340 al Port de Barcelona ca-
muflats en un carregament de ca-
cau provinent de l’Equador. El
maig del 2022 van ser 1.500 els
quilos intervinguts que venien del
Panamà. Són dues de les opera-
cions en les quals se n’ha trobat
més en la darrera dècada.

Montserrat Iglesias-Lucía, di-
rectora de l’Escola de Prevenció i
Seguretat Integral de la UAB,
aprofundeix en la idea i assegura
que “Barcelona és estratègica per
al tràfic de cocaïna, perquè a més
de les vies d’accés àrees i terrestres,
té la marítima”. “Això fa que sigui
un port d’entrada de la droga,
tant per abastir la ciutat com per
a la resta d’Europa”, afegeix. Per la
seva banda, Magaz afirma que
normalment la droga ve en els con-
tenidors de vaixells de càrrega o en
embarcacions dels mateixos nar-
cotraficants. En el primer cas, els
delinqüents subornen treballa-
dors del port perquè facin com qui
no ho veu quan algú va a buscar el
contenidor amb la droga. “És el
que s’anomena tècnica del ganxo
cec”, afirma Magaz. En un port
com el de Barcelona, en el qual
cada any arriben 3,3 milions de
contenidors, és quasi impossible
detectar les entrades il·legals.
Alhora, l’Estat espanyol, els

Països Baixos i Bèlgica són els cen-
tres de distribució d’aquesta dro-
ga. L’Europol diu que en el cas es-
tatal això té a veure amb la pro-
ximitat històrica i lingüística amb
Llatinoamèrica i amb la recon-
versió de les rutes utilitzades per
al tràfic d’haixix amb el nord d’À-
frica per moure la cocaïna. 

A diferència d'altres
drogues com l'heroïna
o la metamfetamina, 
la cocaïna és una
substància de preu
elevat relacionada 
amb les classes 
socials altes

UN MERCAT AMB MÚSCUL
Quan va esclatar la pandèmia i es
van establir confinaments, a En-
ergy Control va haver-hi preocu-
pació. Pensaven que hi hauria
menys circulació de droga i, per
tant, més adulteració i més riscos
per a la salut dels consumidors. No
va ser així. “El 2018 i el 2019 hi va
haver més o menys el doble de
producció de cocaïna a Colòmbia,
i la droga que arribava a casa
nostra era més pura”, explica
Ventura. Això, sumat a la crisi pel
coronavirus, feia preveure pro-
blemes en les vies de subminis-
trament, però l’organització va
veure que “els productors i les ru-
tes de distribució són molt resis-
tents i no han hagut de rebaixar la
puresa de la cocaïna”.
El preu d’aquesta substància

també mostra com és d’imper-
torbable el mercat de la droga. Se-
gons dades d’Eurostat, el gram de
cocaïna que es ven al carrer ron-
da els 60 euros de mitjana, un dels
preus més baixos dels darrers 30
anys. També un dels preus més
baixos de tota Europa. Dit d’una
altra manera, el preu de la droga
no va patir cap efecte per la pan-
dèmia, com tampoc es veu afectat
per la inflació o per la geopolítica.  
Tot això preocupa Palacios,

que considera que la presència d’a-

questa droga a Catalunya és cada
vegada més gran. “El perill és
que es tracta d’una substància
que dona molts diners, i les màfies,
quan s’enriqueixen, compren ar-
mes de foc per protegir-se”, diu.
Per contra, lamenta, els recursos
que es destinen a perseguir la
distribució de cocaïna van a la bai-
xa. “A diferència de la marihuana,
que genera olor i malestar, o els
narcopisos, que van associats a la
marginalitat, la cocaïna és una
droga que no encén les alarmes i,
per aquest motiu, els caps dels
Mossos no hi posen recursos”, afir-
ma. A més, per perseguir-la calen
molts recursos, com agents a peu
de carrer que puguin obtenir in-
formació en bars o fer escoltes te-
lefòniques. “Sis mesos d’investi-
gació acaben amb dos detinguts i
només mig quilo de cocaïna”, ex-
plica. “Els caps es guien per les es-
tadístiques i no volen dedicar re-
cursos a una feina que dona pocs
resultats mediàtics”, denuncia.
“Si es fes una investigació com la
que es va fer al Parlament britànic,
s’ho prendrien més seriosament”,
sentencia.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Els sindicats dels
Mossos d’Esquadra
denuncien que els caps
del cos policial no fan
esforços per perseguir
el tràfic de cocaïna
perquè donen pocs
resultats mediàtics

"T'obren la porta i veus els seus dos fills corrent 
pel saló... Et porten a la cuina, on tenen un pot 
de ColaCao i 50 grams de cocaïna a dins"
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HABITATGE4En els últims sis
anys, una seixantena de finques de
la Dreta de l’Eixample han passat
a ser habitatge de luxe. Així ho re-
vela l’informe L’habitatge de luxe
a la Dreta de l’Eixample, elabo-
rat per l’Associació de Veïns del
barri i presentat aquest dilluns a
l’espai d’entitats d’Aragó, 317. 
L’estudi ha tingut en compte

l’àrea delimitada pels carrers de
Balmes, Còrsega, Nàpols i Tra-
falgar. En aquesta zona, entre el
2016 i el 2022 van aparèixer un
total de 63 noves promocions de
luxe. En aquest sentit, l’AV defi-
neix com a promocions d’habi-
tatge de luxe aquelles “opera-
cions immobiliàries que afecten
una entitat o finca urbana en un
percentatge superior al 50% del
seu sostre edificat, que es venen
o es lloguen a uns preus extre-
madament superiors als que mar-
ca l’índex de preus de la Genera-
litat de Catalunya”. 
Tal com va matisar en la pre-

sentació el president de l’AV de la

Dreta de l’Eixample, l’arquitecte
Jaume Artigues, les empreses
propietàries “no sempre actuen a
tota la finca de cop, sinó que a ve-
gades ho fan pis a pis”. 
Sigui com sigui, l’estudi titlla

de “mòbing immobiliari” la ma-
nera de fer d’aquestes “societats
especulatives”, que fan fora els ve-
ïns per poder treure el màxim be-
nefici dels pisos. Un cop buits, en
la majoria de casos, els divideixen
(aprofitant que els pisos de l’Ei-
xample són prou grans i que la
normativa ho permet) i els refor-
men. “El resultat d’obtenir dos ha-
bitatges petits en lloc d’un de
gran pot suposar un increment del
preu d’un 26%”, destaca l’informe.
El document també assenya-

la les facilitats i avantatges fiscals
amb què es troben els inversors es-
trangers per fer operacions d’a-
questa mena. Per exemple, si un
estranger –de qualsevol país, en-
cara que sigui extracomunitari– fa
una inversió d’almenys 500.000
euros, aconsegueix automàtica-

ment la residència. “Comprar una
finca acaba sent com comprar la
ciutadania”, va explicar Artigues.

“HABITANTS QUE NO HABITEN”
La principal conseqüència de tot
plegat és la “pèrdua de la cohesió
urbana”, que, segons l’estudi, és
“un equilibri entre grups socials,
activitats econòmiques, equipa-
ments, espais verds i habitatge”.
La compra de blocs de pisos per
fer-hi habitatges de luxe provoca

l’expulsió dels veïns i porta al bar-
ri “habitants que no habiten, que
no són residents”, en paraules
d’Artigues. Aquestes persones,
que solen a estar de pas per la ciu-
tat i no s’hi arrelen, tampoc es-
tableixen cap relació amb el co-
merç local. Això, doncs, també
causa “la desaparició del comerç
de proximitat”, segons el presi-
dent de l’AV. “No podem conti-
nuar així si no volem perdre casa
nostra”, va sentenciar.

UN CAS SURREALISTA
“Em volen fer fora per abando-
nament de la llar”, va dir un veí al
final de l’acte de dilluns. Aquest
home de 76 anys viu al mateix pis
de la Dreta de l’Eixample des de
1975 i té un lloguer de renda an-
tiga, però la nova propietat de l’e-
difici el vol expulsar i l’única es-
cletxa que ha trobat és dir que no
hi viu. Fals: a Barcelona hi fa la
seva vida i només s’escapa a la casa
de la muntanya de tant en tant.

La presentació de l’informe ‘L’habitatge de luxe a la Dreta de l’Eixample’, aquest dilluns. Foto: Línia Eixample

El “luxe”deviurealbarri
» ‘L’habitatge de luxe a la Dreta de l’Eixample’: l’Associació de Veïns presenta un informe revelador
» Una seixantena de blocs de pisos del barri van passar a ser habitatge de luxe entre 2016 i 2022

Cultura | Sons de Ciutat omple els carrers de música
El cicle Sons de Ciutat porta concerts de petit format als carrers i places dels eixos
comercials i els mercats barcelonins. En el cas de la Dreta de l’Eixample, n’hi haurà
un el dia 25 a rambla Catalunya amb Diagonal. N’hi haurà dos més a Sant Antoni.
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POBRESA4La setmana passada,
en menys de 24 hores, van mo-
rir dos homes sense llar a l’Ei-
xample, un d’ells a Sagrada Fa-
mília. Els fets van coincidir amb
les nits de temperatures molt
baixes a la ciutat, fet que podria
haver precipitat la mort de les
dues persones.
El primer dels casos es va

produir la nit de l’1 al 2 de febrer
quan els Mossos d’Esquadra van
trobar el cos d’un home de 64
anys sense vida al carrer de Car-
tagena, davant del Centre Es-
portiu Municipal Sagrada Fa-
mília i, segons la mateixa policia,
sense indicis de violència i cri-
minalitat. I el segon cas es va
produir el mateix dia al vespre
quan els Mossos van localitzar el
cos d’un home sense llar de 42
anys al carrer Ausiàs Marc, a la
Dreta de l’Eixample.
La segona mort tampoc pre-

sentava indicis de criminalitat.
La policia i la Fundació Ar-
rels –entitat que acompanya i

ajuda persones sense llar– de-
manen esperar a l’autòpsia per
saber si les causes de les morts
han estat les baixes temperatu-
res o malalties que ja estiguessin
patint les víctimes.
En aquest sentit, Arrels de

seguida va denunciar que “ha-
ver de dormir al carrer és un risc
constant” i que “hi ha persones
que surten de l’hospital, no te-
nen on anar i han de passar la
convalescència vivint al car-
rer”. Tot plegat, recorda l’enti-
tat, és una vulneració del dret a
la salut perquè haver de viure al
carrer escurça anys de vida i
“fins i tot, mata”. L’entitat tam-
bé subratlla les xifres que pro-
voca el sensellarisme. L’any
passat, afirmen, van morir “76
persones que vivien o havien
viscut al carrer a Barcelona”. I
aquest 2023, ja són sis les per-
sones sense sostre que han per-
dut la vida, segons Arrels.
El director d’Arrels, Ferran

Busquets, afirma que les perso-

nes sense llar necessiten “pro-
postes de solució definitives i no
temporals”. És a dir, Busquets
explica que moltes persones en
aquesta situació no els val la
pena abandonar les seves perti-
nences per dormir una setmana
a un alberg i després haver de
tornar a començar al carrer.

És per aquest motiu que de-
manen més habitatge: “Mentre
no puguem donar un sostre de-
finitiu, intentem que les solu-
cions temporals siguin al més
llarg termini possible”.
L’Ajuntament ha lamentat

les dues morts i l’àrea de Drets
Socials ha explicat que es trac-

tava de dues persones que havien
tingut contacte molt puntual
amb els serveis municipals. De
fet, un dels homes havia anat en
una ocasió a un menjador i l’al-
tre en tres, però no van acceptar
cap altre recurs ni ser allotjats en
qualsevol dels equipaments que
disposa el consistori.

“Viure al carrer escurça la vida”
» La setmana passada van morir dos homes sense llar a l’Eixample, un d’ells a Sagrada Família

» La Fundació Arrels denuncia que dormir al carrer “és un risc constant” i demana més habitatge

Dues voluntàries d’Arrels conversen amb l’Omar, que dorm al carrer a Barcelona. Foto: Blanca Blay/ACN

Festa Major | En marxa el concurs de cartells
La Coordinadora d’Entitats de la Sagrada Família ha posat en marxa una
nova edició del concurs de cartells de la Festa Major del barri, que se

celebrarà del 14 al 23 d’abril. S’hi poden presentar obres fins al 20 de febrer.
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URBANISME4L’immoble del
número 233 de l’avinguda Dia-
gonal, de titularitat pública, va
haver de tancar l’any 2010 per-
què patia l’anomenada síndrome
de l’edifici malalt. Gairebé tret-
ze anys després, continua buit.
Això sí, la Diputació de Barce-
lona ha confirmat ara que el re-
habilitarà, tal com va avançar La
Vanguardia aquest dilluns. 
De fet, aquesta institució ja

va anunciar la seva intenció de
reformar-lo fa gairebé dos anys.
En aquell moment, la previsió
era començar els treballs al
llarg de 2022, cosa que no va
passar. I ara tampoc sembla
que la rehabilitació integral
hagi de ser precisament ràpida:
es preveu que comenci a finals
de 2024 i que estigui enllestida
el 2027. Serà en aquell mo-
ment quan l’Organisme de Ges-
tió Tributària de la Diputació
s’instal·larà en aquest edifici
de Diagonal amb Padilla.
“Com que només portem

dotze anys i mig esperant...”,
ironitza el vicepresident de l’As-

sociació de Veïns del Fort Pienc,
Jordi Casanovas, sobre els últims
terminis anunciats. Casanovas
lamenta que un edifici com
aquest, amb “unes possibilitats
enormes”, estigui completament
en desús, sobretot tenint en
compte que “l’Eixample és un
dels districtes més deficitaris
pel que fa a equipaments”. “No

ens podem permetre el luxe de
tenir-lo buit”, afegeix. 
Tot i que li agradaria que fos

un equipament per al barri i és
conscient que no ho serà, de-
fensa que el simple fet que esti-
gui en funcionament ja és molt
positiu per a la zona. “La gent
que hi treballava abans donava
vida al barri”, assegura.

L’edifici de Diagonal amb Padilla segueix tancat. Foto: Twitter (@joanrportell)

La nova vida de l’edifici malalt
de la Diagonal haurà d’esperar

Política |Trias fa un gran acte de campanya a l’Auditori
L’exalcalde Xavier Trias, candidat de Junts a les eleccions municipals, va fer el seu primer

gran acte de campanya dilluns a la sala Oriol Martorell de l’Auditori, al Fort Pienc,
acompanyat de Victòria Alsina, Ramon Tremosa i Damià Calvet, entre altres.

El Fort Pienc viu de ben 
a prop el festival BCNegra

CULTURA4El BCNegra, el fes-
tival literari centrat en la novel·la
negra, arriba a la ciutat i al Fort
Pienc durant tot el febrer. Des
del primer dia del mes que ja es
poden gaudir de les activitats or-
ganitzades pel festival.
Al districte són dos els equi-

paments que acullen el seguit de
propostes del certamen: la Bi-
blioteca Pública Arús i el Centre
Cívic Ateneu Fort Pienc. Entre
els dos espais oferiran fins a set
activitats diferents.
Les propostes ballen per di-

ferents àmbits centrats en la te-

màtica del festival. Així doncs, es
podrà assistir a presentacions li-
teràries, exposicions, obres de
teatre, pòdcast, itineraris o ci-
nema. De fet, l’exposició Les
primeres edicions castellanes
del cànon holmesià a l’Estat es-
panyol (1897-1930) es pot visi-
tar a la Biblioteca Arús des del
passat 12 de gener i es podrà veu-
re fins al 22 de febrer. 
La pròxima activitat és la

presentació del sisè volum del
cànon holmesià, que també es
farà a la biblioteca demà 9 de fe-
brer a partir de les 18:30 h.

El BCNegra celebra una nova edició. Foto: Twitter (@bcnliteratura)
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Esports Futbol sala | El CFS Eixample visita el CFS Castellón
El conjunt de Tati Torres visitarà el pròxim diumenge 12 de febrer el CFS Castellón,

en partit corresponent a la 16a jornada del grup 2 de Segona Divisió. El CFS
Eixample hi arribarà després de golejar 2-10 l’AD Sala Zaragoza FS el passat dia 4.

Classificacions3a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Copa Catalunya de bàsquet
Equip

CF La Romànica
FC l’Esquerra
CF Sant Adrià
FC Can Buxeres
UD Montsant
EF Joan Murtró

PTS

43
42
38
35
31
30

GC

31
17
16
24
30
23

GF

55
41
42
36
38
35

1.
2.
3.
4.
5.
6.

Equip

CB Santfeliuenc 
Barça B
CB Tarragona
CB Valls
CB Roser
FC Martinenc B.
CB Granollers
CB Navàs

PG

15
12
10
10
9
9
9
8

PC

1117
996
1102
1085
1069
1123
1176
1121

PF

1388
1244
1185
1174
1094
1193
1159
1127

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

PG

14
12
11
10
8
7
7
7

PC

730
748
747
840
811
897
870
760

PF

905
888
855
977
837
857
863
759

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Equip

CB Roser
Manresa CBF
AB Premià
Draft Gramenet
CEEB Tordera-Uni G.
CB Samà Vilanova
Joventut Les Corts
TGN Bàsquet

Equip

Penya Esplugues
AE Les Corts-UBAE
CFS Eixample
CN Caldes
Rubí FS
CFS Castellón
FS Ripollet
InterSala Zaragoza

PTS

37
35
32
30
28
25
24
23

GC

17
21
26
26
31
24
39
43

GF

81
56
60
61
55
40
60
45

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Tot l’esport, a liniaeixample.cat

Ashley és el nom fictici d’una es-
quiadora. Una actriu narra la
seva història en un vídeo del Co-
mitè Olímpic Internacional. S’hi
explica que quan va arribar nova
a l’equip l’entrenador la tractava
molt bé i anaven a sopar o al ci-
nema. Fins que va arribar un dia
que el tècnic es va començar a em-
pipar i la va acusar de fallar al
grup i de no fer bé les coses.
Després la va perdonar i, més en-
davant, li va demanar fer-li un
petó i que passessin la nit junts.
Ella no es va veure capaç de dir-
li que no perquè el seu futur es-
portiu depenia de l’entrenador.
Qui comparteix el cas és Anna

Rovira (Vic, 1996), formadora
sobre violències sexuals en l’esport
i col·laboradora del Grup d’In-
vestigació Social i Educativa de
l’Activitat Física i de l’Esport (GI-
SEAFE). El testimoni li serveix per
descriure les quatre fases de l’as-
setjament: “La primera és la se-
lecció de la víctima, que no és alea-

tòria, i hi poden dependre factors
com que la persona sigui nova al
grup, l’edat o la personalitat. A la
segona l’agressor o agressora es
guanya la confiança i l’amistat de
la víctima, i s’hi crea un vincle es-
pecial”. A partir d’aquí, arriben les
altres dues: “A la tercera comen-
cen a haver-hi comportaments
ambivalents que generen confu-
sió en la víctima, es desenvolupa
l’assetjament i el control sobre la
persona, i es construeix la lleialtat.
A la quarta i última comença l’a-
bús sexual i l’assegurament del vot
de confiança”, completa Rovira.
Són escenaris que es compleixen
quan qui agredeix es troba en pos-
sessió de superioritat jeràrquica.
No es compliria si hi ha un cas
d’assetjament entre companys i
companyes, com succeeix en el
62% de les ocasions. “Un de cada
cinc nens i nenes ha patit o pati-
rà violència sexual”, adverteix
l’entrevistada. En un 81% de les
ocasions la víctima coneix la per-
sona agressora.

A LA TERCERA
Defensa Rovira que la manipu-
lació de qui agredeix fa que mol-

tes vegades la víctima no pugui ex-
plicar què està passant i que sigui
“difícil” que una tercera persona
ho detecti, en part perquè sovint
la persona agressora té bona re-
lació amb la família de la víctima.
“Normalment, no es detecta quan
són infants i adolescents”, diu l’ex-
perta. Quan ho expliquen, potser
amb 30, 40 o 50 anys, “ja no els
podem ajudar gaire” i les perso-
nes “han patit soles com a nens o
nenes o adolescents”.
Segons l’article 48 de la Llei

Orgànica 8/2021, de 4 de juny, de
protecció integral a la infància i l’a-
dolescència davant la violència, les
entitats esportives que treballen

amb menors d’edat estan obliga-
des a “aplicar els protocols d’ac-
tuació que adoptin les adminis-
tracions públiques, implemen-
tar un sistema de monitoratge per
assegurar el compliment dels
protocols i designar la figura del
delegat o delegada de protecció”.
El delegat o delegada de pro-

tecció és a qui es poden adreçar les
persones menors d’edat per ex-
pressar les seves inquietuds i qui
s’encarrega de la difusió i com-
pliment dels protocols. “Sense
aquesta figura, que assegura la
confidencialitat, seria gairebé im-
possible per a la víctima parlar i
hi ha moltes entitats que encara

no la tenen”, adverteix Rovira.
Durant la primera fase hi ha la re-
cepció de la comunicació de la víc-
tima i pot ser a través de diferents
canals (correu electrònic, pre-
sencialment –verbalment o per
escrit–, la bústia de suggeriments,
reunions, WhatsApp o el formu-
lari del web. S’activa el protocol i
es comença la fase d’instrucció. “Si
la persona és menor d’edat, per
llei és obligatori trucar la família
per comunicar-li la situació”.
Després, ja amb la família, s’i-

niciaria la segona fase: la investi-
gació. Es parla amb la víctima
amb la família present, amb la
presumpta persona agressora i es
buscarien possibles testimonis.
Amb la documentació i possi-
bles proves, des de converses de
WhatsApp fins a declaracions
verbals, es redacta un informe,
que arriba a qui hagi de resoldre
el cas. Generalment, és la junta o
una comissió que també inclou
membres de la junta, en funció del
protocol. Hi ha dues vies de re-
solució més: l’administrativa (de-
núncia externa a Inspecció de
Treball) i la judicial (denúncia ex-
terna als Mossos).

Toni Delgado
EIXAMPLE

Poder explicar què passa
» L’assetjament sexual en l’esport segueix sent un xacra i un 20% dels nens i nenes en patirà

» “La primera fase és la selecció de la víctima, que no és aleatòria”, exposa l’experta Anna Rovira

A l’esport també hi ha assetjament. Foto: Dominika Roseclay/Pexels
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Inspirada en la novel·la Pamelade Samuel
Richardson, l’obra planteja la relació de
sis personatges de diversos estatus socials
i edats que representen un joc perillós de
poder i dominació. Explora el desig, els
rols masculins i femenins, la fluïdesa del
gènere o les possibles contradiccions en-
tre feminisme i atracció sexual.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Quan ens haguem torturat prou
Martin Crimp

La cantant i trompetista Alba Careta
publica el seu tercer àlbum, Teia (Segell
Microscopi). El nom del disc fa referèn-
cia a la fusta resinosa del pi o a una es-
tella d’aquesta fusta que crema amb fa-
cilitat i que es fa servir per fer llum o foc.
En aquest treball, la jove nascuda a Avi-
nyó ha aplegat vuit cançons que parlen
de les seves lluites i convenciments.

Música

A una illa remota a la costa oest irlande-
sa, aquesta pel·lícula narra la història de
dos amics de tota la vida que es troben en
un carreró sense sortida quan un d’ells de-
cideix tallar de cop l’amistat. L’altre, atònit,
s’esforça per recuperar la relació, negant-
se a acceptar el rebuig del seu amic de
sempre. Un ultimàtum desesperat pro-
vocarà conseqüències traumàtiques.

Pelis i sèries

Ànimes en pena d’Inisherin
Martin McDonagh

Teia
Alba Careta Group

‘Bad painting?’
El museu Can Framis de Barcelona (Roc Boronat, 116)

acull des del 6 de febrer l’exposició Bad Painting? (en cata-
là, “Mala pintura?”), de l’artista Carlos Pazos. La mostra

convida els visitants a reflexionar sobre què és una bona
pintura i, per tant, a repensar quins són els criteris que de-
terminen el nostre gust. Tal com ha explicat Pazos a l’ACN,
l’exposició està formada sobretot per “pintures maltracta-
des que possiblement mai veuríem penjades en un mu-
seu”. De fet, moltes de les obres provenen del magatzem

del Museu Nacional d’Art de Catalunya (MNAC).

Una altra gala dels Grammy, una altra estatue-
ta per a Rosalía (Sant Esteve Sesrovires, 1992).
Ja fa anys que diem que l’artista sesrovirenca

és imparable, però és que no ens equivoquem.
Després d’acumular una infinitat d’èxits amb el
seu segon àlbum, El mal querer, la cantant s’ha
tornat a coronar amb el trencador Motomami.
La gira mundial del disc ha omplert estadis a

tort i a dret, i ara aquest curós treball discogrà-
fic li ha valgut el premi Grammy en la catego-
ria de “millor àlbum llatí alternatiu o de rock”.

En aquesta 65a edició dels guardons, el darrer
àlbum de Rosalía s’ha imposat als de Jorge

Drexler, Mon Lafarte, Gaby Moreno i Fito Páez.
Així, la catalana més global ja té dos gramò-
fons daurats: també el va guanyar pel seu 
segon disc. Pel que fa als Grammy Llatins, 
en l’última edició en va aconseguir quatre.

R O S A L Í AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una estrella internacional
Fa anys que té fans arreu del món

Famosos

Guanyar el Grammy a millor disc llatí
Pel seu tercer àlbum, ‘Motomami’ 

Havia de ser ella
Els seus seguidors celebren un premi merescut

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Una noia vetlla el seu avi, i en la solitud
absoluta té dues grans companyies: la de
la memòria i la de la imaginació. Mentre
els cirerers es despullen, la llei de l’hivern
s’imposa recordant-nos que per renéixer
cal deixar anar. Amb un aire intimista i
màgic, aquesta novel·la fa visible l’invi-
sible: les persones que no hi són, però
que ens guien a cau d’orella.

Llibres

La llei de l’hivern
Gemma Ventura

| Fashion Police Squad
L’humor també existeix als videojocs i Fashion Police Squad ho demostra: salva la ciutat de les

sandàlies amb mitjons i altres crims contra la moda. Per a PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ADAPTACIÓ

Una dieta rica en proteïnes ens ajuda a mantenir la calor 
i el consum regular d’aigua ens manté hidratats

HORARIS

DIETA

EDIFICIS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

La teoria de Darwin sobre la selecció natural, que les espè-
cies s’adapten al medi ambient i canvien per sobreviure,
continua vigent i ara és més fàcil de demostrar gràcies a la

tecnologia. Investigadors del CSIC han descobert, per exemple,
que els habitants a Espanya han après a adaptar-se a les tempe-
ratures fredes extremes des de 1989. I des de 2009, a les més
elevades. Han arribat a aquesta conclusió després d’analitzar 14
milions de morts a Espanya entre 1979 i 2018.     

Tot examinant les dades, els investigadors s’han fixat en el
fet que la mortalitat a conseqüència del fred s’ha reduït signifi-
cativament, gairebé tres cops. El risc de mortalitat per culpa de
la calor extrema també ha baixat, tot i que no tant, i només s’a-
precia en l’etapa final de l’estudi, a partir de 2009. 

Les conclusions de la recerca demostren que les persones
ens estem adaptant, a poc a poc, a les temperatures extremes,
de manera que en el futur tolerarem millor els contrastos. Tot i
això, cal ajudar una mica la selecció natural, perquè el canvi és
lent i nombroses persones vulnerables podrien veure’s afecta-
des pels extrems durant aquest hivern o l’estiu vinent.  

Cada cop resistim millor el fred

Posar-se la roba adequada és la millor manera 
d’adaptar-se als contrastos de temperatura

Les claus

A l’hivern cal aprofitar al màxim les hores de sol 
i a l’estiu evitar els moments més càlids del dia

Els espais de feina i les llars també s’han d’adaptar 
als canvis. No n’hi ha prou amb refredar o escalfar l’aire
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